
 

عوامل افزایش سرطان پستان 
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
و بنیانگذار پویش ملی پیشگیری از سرطان پستان با بیان 
 » اینکه علل افزایش سرطان پستان به دو دسته »تغییرپذیر
« تقسیم می شوند، اظهار کرد: سرطان پستان  و »تغییرناپذیر
بدنی  فعالیت  میزان  هرچقدر  دارد؛  ارتباط  کم تحرکی  با 
کمتر باشد احتمال ابتلا به سرطان پستان افزایش می یابد. 
همچنین استعمال دخانیات و مصرف نوشیدنی های الکلی 

بر سرطان پستان اثرگذار هستند. 
دکتر علی مطلق در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه سرطان 
پستان شایع ترین سرطان در میان زنان جهان است، اظهار 
کرد: سرطان پستان نه تنها شایع ترین سرطان در میان زنان 
جهان است، بلکه شایع ترین سرطان در زنان ایرانی نیز 
محسوب می شود؛ به طوری که یک زن ایرانی در هر ۲۰ دقیقه 

به سرطان پستان مبتلا می شود. 
وی با بیان اینکه علل متعددی سبب افزایش سرطان 
پستان می شوند، افزود: علل افزایش سرطان پستان به 
« تقسیم می شوند.  « و »تغییرناپذیر دو دسته »تغییرپذیر
یائسگی دیررس جزو موارد تغییرناپذیر علل افزایش سرطان 

است. 
رئیس اسبق اداره سرطان وزارت بهداشت ادامه داد: 
مسائل مهم تری که در سرطان پستان نقش جدی دارند، 
کم تحرکی  جزو علل تغییرپذیر هستند. سرطان پستان با 
ارتباط دارد؛ هرچقدر میزان فعالیت بدنی کمتر باشد احتمال 
ابتلا به سرطان پستان افزایش می یابد. همچنین استعمال 
دخانیات و مصرف نوشیدنی های الکلی بر سرطان پستان 

اثرگذار هستند. 
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با 
بیان اینکه »تغذیه« از دیگر علل قابل تغییر ابتلا به سرطان 
پستان است، خاطرنشان کرد: پدیده چاقی و اضافه وزن 
جزو موارد قابل تغییر علل ابتلا به سرطان هستند. با توجه 
به علل قابل تغییر ابتلا به سرطان پستان، افرادی که اضافه 
وزن دارند، کسانی که از الگوی غذایی سالم پیروی نمی کنند 
و مصرف کنندگان نوشیدنی های الکلی و دخانیات، نسبت 
به دیگران به میزان بیشتری در معرض سرطان پستان قرار 

دارند. 
رئیس اسبق اداره سرطان وزارت بهداشت درباره روش های 
پیشگیری از سرطان پستان خاطرنشان کرد: تغییر عادات 
غذایی مانند استفاده بیشتر از میوه و سبزیجات، کاهش 
خ شده، تنظیم  مصرف غذاهای فرآوری  شده و غذاهای سر
میزان کالری دریافتی در پیشگیری از سرطان پستان نقش 

دارند. 
گر بخواهیم درباره وضعیت یک بیماری  وی با بیان اینکه ا
« و »شیوع« آن اشاره کنیم، گفت:  سخن بگوییم باید به »بروز
هنگامی که از شیوع یک بیماری سخن به میان می آید، منظور 
تمام افرادی هستند که در طول تاریخ به یک بیماری خاص 
کار چندان  مبتلا می شوند. محاسبه شیوع یک بیماری، 
راحتی نیست؛ چرا که نیازمند دسترسی به آمار و ارقام آن 

بیماری در طول تاریخ است. 
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
گفت: منظور از بروز  کشور  درباره بروز سرطان پستان در 
بیماری، تعداد موارد جدید بیماری است. بررسی ها بیانگر 
این است که میزان بروز سرطان پستان طی ۲۰ سال گذشته 
که این  کی از این است  افزایش یافته و پیش بینی ها حا

بیماری در ۲۰ سال آینده نیز افزایش می یابد. 
رئیس اسبق اداره سرطان وزارت بهداشت با اشاره به 
افزایش بروز سرطان طی یک یا دو دهه آینده توضیح داد: 
افزایش سن جمعیت، یکی از دلایل اصلی افزایش بروز سرطان 
، افزایش  پستان طی یک یا دو دهه آینده است. به عبارت دیگر
سن، سبب احتمال افزایش بروز سرطان پستان نیز می شود. 

شست وشوی مخازن
مخازن زباله میدان انقلاب واقعا بوی تعفن می دهند 
و هر روز هم این مساله بیشتر دیده می شود. از مسئولان 
شهرداری منطقه نسبت به شست وشوی این مخزن ها 

درخواست رسیدگی داریم. 
سعیدی از تهران

قوه قضائیه
جا دارد قوه قضائیه برای تعیین تکلیف پرونده هایی 
یا  )شیشه( و  که چند سال است به دلیل مواد مخدر
اختلاس های بزرگ در زندان ها هستند و پرونده های این 
افراد مسکوت مانده است فکری بیندیشد و پرونده های 
این افراد را هر چه سریعتر روی گردونه قوه قضائیه قرار 

دهد. 
یک شهروند از تهران

زندگی دشوار
شرایط زندگی واقعا سخت و دشوار شده است. به عنوان 
حقوق بگیر جامعه در پرداخت به موقع اجاره خانه، 
پرداخت ودیعه آن و خرید مایحتاج ضروری ناتوان شده ام. 
لطفا افرادی که در راس امور هستند من را راهنمایی کنند 

که با این حقوق ماهانه چگونه زندگی کنم. 
محبی از تهران

جواز ساخت
برای گرفتن جواز ساخت در یکی از روستاهای شمال 
ج کنیم تا بتوانیم  کشور باید نزدیک به 75میلیون پول خر
جواز ساخت این منزل مسکونی را بگیریم. از مسئولان 
را  ساخت  جواز  گرفتن  راه های  که  داریم  درخواست 
هموار کنند تا مردم بتوانند منزلی مسکونی برای خود در 

شهرستان ها ایجاد کنند. 
یک شهروند از تهران

شدن های  قطع  محمدحسینی:  شفق   – ملی  آرمان 
مقطعی برق، شهروندان و جامعه را دچار نوعی بی نظمی 
کرده است. بدین صورت که با اعلام قبلی و ارسال پیامک، 
قرار بود طبق آنچه اعلام می شود، خاموشی ها اعمال شود، 
اما در همین چندهفته هم شاهد بودیم که در برخی مناطق، 
مطابق آنچه گفته شده است، خاموشی ها صورت نگرفته 
است. قطع برق حتی روزگذشته به جلسه شورای شهر تهران 
هم رسید، هرچند بعد از چند ثانیه، جلسه با برق اضطراری 
ادامه یافت. اما مساله ای که می تواند سبب بروز حوادثی شاید 
گوار شود، قطع برق معابر است که نه تنها سبب بی نظمی  نا
و سردرگمی مردم، بلکه ممکن است سبب افزایش تصادفات 
کنش  شود. حالا اعضای شورای شهر نیز هم به این مساله وا

نشان داده اند.
در همین راستا، مهدی چمران، رئیس شورای شهر چندروز 
قبل نسبت به خاموشی چراغ های راهنمایی و رانندگی هشدار 
داده بود. وی درباره خاموشی بزرگراه ها و چراغ های راهنمایی 
و رانندگی طی روزهای اخیر گفت: چراغ های راهنمایی و 
رانندگی نباید بی منطق خاموش شوند. پلیس آمادگی ندارد 
و وقتی چراغ نیست، شرایط نامناسب می شود و حجم رفت و 
آمدها بیشتر و نامرتب می شود. البته حوادث رانندگی بیشتر 
ج از شهر است. آنقدر در شهر ما شلوغ است که حوادث  خار
کمی رخ می دهد. در این زمینه کارهای فرهنگی مهم تر است. 
البته خاموشی بزرگراه در کاهش برق موثر است. در دوره های 
قبل پیشنهاد دادیم که در هر تیر چراغ برق دو چراغ از چهار 
که صرفه جویی شود. می توان در اوج  چراغ روشن باشد 
ساعات استفاده از برق هم تابلوهای تبلیغاتی را خاموش کرد. 
روزگذشته، سید جعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون 
عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر تهران نیز گفت: 
قطعی برق معابر منجر به افزایش تصادفات و ناامنی برای 

شهروندان می شود. 
سید جعفر تشکری هاشمی در تذکر پیش از دستور خود 
در جلسه دیروز شورای شهر تهران با اشاره به خاموشی معابر 
تهران گفت: این روزها به دلیل قطع برق برنامه ریزی شده 
شاهد خاموشی معابر هستیم و همین موضوع منجر به ایجاد 
مشکلاتی برای شهروندان شده است و لازم است که در افق 
بلند مدت برای تامین برق پایدار در سطح شهرها اقداماتی 

صورت گیرد. 
وی با بیان اینکه در مدت زمان کوتاه نمی توان نیروگاه ها 
را تجهیز و کسری برق را جبران کرد گفت: در اولین سالی که 
شورا تشکیل شد نیز با دعوت از مسئولان توزیع برق همین 
ح کردیم و اعلام داشتیم که قطع برق چه  مشکلات را مطر
مشکلاتی به وجود می آورد اما متأسفانه شاهد این هستیم 

که همچنان مشکلات پابرجا هستند. 

   نقش روشنایی معابر در کاهش تصادفات
تشکری هاشمی درباره سهم روشنایی برق معابر گفت: 
سهم روشنایی معابر از برق تولیدی حدود یک الی یک و نیم 
درصد است، یعنی برق معابر را تنها برای کاهش ۱.5 درصد از 
مصرف برق قطع می کنند، سوال اینجا است که این درصد 
چقدر در مجموع مصرف برق اهمیت دارد؟ با قطع برق معابر 
گواری از جمله تصادف های  شهری، شاهد پیامدهای نا
جرحی خصوصاً تصادف عابران پیاده به دلیل تاریکی معابر 
تاریک  نیز در معابر  بزه  هستیم همچنین احتمال وقوع 

افزایش می یابد. 
وی در خصوص نقش روشنایی معابر در کاهش تصادفات 
با بیان اینکه مطابق با تحقیقی که در این خصوص انجام شده 
در معابری که روشنایی در آنجا برقرار بوده تصادفات تا ۲۸ 
کنون شاهد این هستیم که امنیت  درصد کاهش داشته اند ا

و سلامت مردم در خطر است گفت: علی رغم آنکه مدیرعامل 
وقت توزیع برق اعلام کرد که کج سلیقگی ها باعث قطع برق 
معابر می شود باز هم شاهد این کج سلیقگی هستیم باید از 
سمت شورای شهر این اخطار داده شود تا مشکلات قطع برق 
معابر رفع شوند و در زمان قطع برق شاهد خاموشی چراغ های 
با قطع برق، چراغ های  رانندگی نیز هستیم  راهنمایی و 
راهنمایی و رانندگی تقاطع ها دچار اختلال و حوادث ترافیکی 
گره های ترافیکی ایجاد می شوند مگر  تجدید می شوند و 
پلیس چه تعداد نیرو می تواند در هر تقاطع بگذارد که دچار 

مشکلات نشویم. 
هرچند قطع شدن های برق، از قبل و با ارسال پیامک 
خبرداده می شود، اما برخی از شهروندان معتقدند که طبق 
ساعت هایی که به آنها اعلام شده است، خاموشی اتفاق 
نمی افتد. این خاموشی ها اما ساعت کاری برخی از کارمندان 
در محیط های غیردولتی و شرکت های خصوصی را هم تحت 
تاثیر قرارداده است. هرچند قطع برق در چراغ های راهنمایی 
گر ادامه دار باشد و چاره ای  و رانندگی در معابر پر تردد، ا
اندیشیده نشود، قطعا شهر و مردم را باچالش جدی روبه رو 

خواهد کرد. 

   قطع برق چراغ ها، کارکردشان را زیرسوال می برد
کری، کارشناس حمل و نقل و ترافیک نیز درباره  هرمز ذا
ایجاد  راهنمایی  با قطع برق در چراغ های  که  مشکلاتی 
می شود، به »آرمان ملی« گفت: چراغ های راهنمایی رانندگی، 
در تقاطع ها معمولا به چند حالت کنترل می شود. چراغ ها 
به صورت چشمک زن، زمان دار هستند که به روش های 
مختلفی کنترل و اولویت بندی می شود. در تقاطع هایی که 
، چند نکته  دارای چراغ هستند، به ویژه چراغ های زمان دار
گر  ح است. وقتی تقاطعی را چراغ دار می کنید و به ویژه ا مطر
دارای چراغ های زمان دار باشد، یعنی فازبندی داشته باشد. 
خب شما به یک دلیلی این کار را کردید، یا از تردد و ترافیک 
مسیرهایی که به این تقاطع می خورند، گردش ها، بحث ایمنی 
و تصادفات، پارامترهایی است که مهندسان ترافیک درنظرمی 
گیرند، یا به این دلیل که تاخیرها را کم کنند، یا روانی تردد را 
در آن تقاطع و خیابان هایی که به این تقاطع می رسند، ایجاد 
می کنند. یا به هر دلیلی ایمنی پایین است و تاریخچه تصادف 
گر اینجا را چراغدار کنید، یا  و آمارها نشان داده است، که ا
اولویت بندی کنید، ایمنی بیشتر است. پس به دلایلی تصمیم 
گر قطع برق داشته  به چراغ دار کردن یک تقاطع می گیرند. ا

باشید، یعنی این تقاطع باید بدون چراغ و بدون زمان بندی 
باید کارکرد داشته باشد. خب آن دلیل اولیه ای که در اینجا 
ح بوده و به عنوان راه حل این چراغ را نصب کردید، و  مطر
راهکاری را درنظر گرفتید، حالا این راهکار حذف شده است. 
پس تاثیرمنفی خواهد گذاشت. دولت به هر دلیلی در مورد 
موضوعی یک تصمیم و برنامه ای را اجرا می کند. حالا این قطع 
برق قطعا اثراتی را با خود دارد. به هر دلیلی که ما تصمیم به 
این مساله گرفته باشیم، عملکرد تقاطع و کارایی آن کاهش 
گر مساله ایمنی  پیدا خواهد کرد. هرچه تقاطع مهم تر باشد، ا
داشته باشد، با قطعی چراغ اثرگذاری منفی آن بیشتر خواهد 

شد. خود چهارراه، آشفتگی را در پی خواهد داشت. 
کری درباره رفتارهای مردم و کاربر و رانندگان درجامعه نیز  ذا
بیان داشت: چه خوشمان بیاید و چه نه، ما خیلی قانون پذیر 
و چه بسا قانون گریز هستیم. قانون پذیری و نظم پذیری برای 
ما سخت است. حالا وقتی چراغ راهنمایی و رانندگی به هر 
دلیلی خاموش شود، این مساله شدت بیشتری پیدا می کند. 
مردمی که از آن چراغ به صورت روزانه استفاده می کنند، 
انتظار این خاموشی را ندارند. همه منتظرند که چراغ زمان 
ج از انتظار است، و منجر به  بندی داشته باشد، و این خار
آشفتگی رانندگان و عابران خواهد شد. از نظر دانش ترافیکی 
ح است، این مساله شدت  بخش هایی که بحث ایمنی مطر
بیشتری دارد. بخشی از آن به رفتارهای ما نیز برمی گردد، چون 
قطعا افراد اندکی هستند که در این وضعیت طبق آیین نامه 

رانندگی عمل می کنند. 
گروه علوم تربیتی دانشگاه  ، استاد  دکتر تقی جباری فر
یزد، که بیش از ده سال است درباره تصادفات و بررسی آنها 
و کمک به کاهش آن در شهرهای قم، یزد و اصفهان پژوهش 
می کند، به »آرمان ملی« گفت: این قطع برق سبب ایجاد 
مشکلاتی شده است، که منجر به بن بست می شود. یعنی 
گر یک چهارراهی را درنظر بگیرید که چراغ راهنمایی نباشد،  ا
از هر چهار طرف این خودروها که هرکدام حق تقدم را با خود 
کنی های  می دانند. این امر منجر به مشاجره، دعوا، نکته پرا
گوار خواهد انجامید. بنابراین باید یک فکری برای این  نا
معضل کرد. باتوجه به اینکه ما با یک رانندگی ویژه و مخصوص 
خود در ایران داریم، که فکر نمی کنم در هیچ جای دنیا این 
گونه رانندگی کنند. وقتی ما از دید شخصیتی و رفتاری، نسبت 
به دیگران بی توجه شدیم، هرکاری دلمان خواست می کنیم 
گواری در خیابان ها و  و این منجر می شود به تلفات بسیار نا

جاده های کشور خواهدشد. 

9اجتماعی سال هفتم
شماره 1976
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گــــزارش

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

خاموشی معابر منجر به افزایش تصادفات و ناامنی

روشن  به چراغ های خاموش هشدار

تماس با137درصورت مشاهده 
افراد کارتن خواب

گزارش ایسنا، احمد علوی در تذکر  به 
پیش از دستور خود در جلسه دیروز شورای 
شهر تهران با بیان اینکه شاهد کاهش دما 
هستیم و می توان گفت که فصل سرما فرا 
از سازمان خدمات  گفت:  رسیده است، 
مناطق  شهرداری های  و  اجتماعی 
درخواست می کنیم خدمات و گشت ها و 
یاورشهرها در این ایام آماده باشند.  وی با 
بیان اینکه ۱7 گرمخانه و ۱۱ یاور شهر در تهران 
داریم که البته یاورشهرها برای افراد خاص و 
معتادان است، اظهار کرد: گرمخانه ها برای 
افرادی است که به هر دلیلی ممکن است 
جایی برای خواب نداشته باشند و در این 
شب های سرد اتوبوس هایی در میادین 
به  مایل  که  افرادی  که  می شوند  مستقر 
حضور در گرمخانه ها نبودند، پوشش دهند. 
از شهروندان نیز درخواست می شود که در 
صورت مشاهده افراد بی خانمان و کارتن 
خواب، مراتب را با سامانه ۱۳7 در میان 

بگذارند. 

10 اتوبوس  چینی درمسیرتهران
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری 
تهران از ورود اتوبوس های چینی تا پایان 
هفته به تهران خبر داد.  محسن هرمزی در 
گفت وگو با ایسنا، در مورد آخرین وضعیت 
به  چینی  نقلی  و  حمل  محموله  ورود 
تهران گفت: هزینه های گمرکی ۱۰ دستگاه 
اتوبوس پرداخت شده و امیدواریم این 
هفته اتوبوس ها وارد تهران شود. وی با بیان 
اینکه علاوه بر پرداخت هزینه های گمرکی، 
۱۰ اتوبوسی که در راه تهران است، بر اساس 
برنامه ریزی های صورت گرفته تا ۱۰ روز آینده 
در )آذرماه( 7۹ دستگاه اتوبوس دیگر و دو 
کشور  ART )نوعی تراموا( نیز به  دستگاه 
می رسد، افزود: همچنین پیش از این، ۱5۰ 
کسی برقی چینی در پارت اول به  دستگاه تا
ک  تهران رسیده و هفته گذشته مجوز پلا
کسی آن را از وزارت کشور اخذ کرده و در  تا
حال پیگیری از سوی پلیس برای صدور و 

کسی هستیم.  ک تا نصب پلا

بارش باران در 13 استان
ترافیک  کنترل  و  اطلاعات  مرکز  رئیس 
پلیس راهور فراجا از بارش باران در ۱۳ استان 
مواصلاتی  محورهای  از  برخی  انسداد  و 
رئیس  شیرانی  احمد  سرهنگ  داد.  خبر 
پلیس  ترافیک  کنترل  و  اطلاعات  مرکز 
، از بارش  گفت وگو با  مهر راهور فراجا در 
کثر محورهای استان های تهران،  باران در ا
آذربایجان  شرقی،  آذربایجان  مازندران، 
غربی، ایلام، کردستان، کرمانشاه، همدان، 
زنجان، قزوین، مرکزی، سمنان و اصفهان 
کید کرد: رانندگان باید ضمن  خبر داد و تأ
رعایت نکات ایمنی، فاصله طولی را حفظ 
غیرمجاز  سبقت های  و  سرعت  از  و  کرده 
خودداری کنند. وی اعلام کرد: محورهای 
خرم آباد - پلدختر در استان لرستان و آزادراه 
تهران - شمال محور کرج - چالوس به دلیل 
شرایط خاص جوی و ایمنی مسدود هستند 

و تردد در آن ها امکان پذیر نیست. 

 سن سکته قلبی
 در ایران به 35 سال رسید

دبیر اجرایی هشتمین کنگره بین المللی 
نارسایی قلب ایران ۴۰ درصد عامل مرگ و 
میر ایرانیان را بیماری های قلبی عنوان کرد 
و گفت: سن سکته قلبی به ۳5 سال رسید.  
به گزارش ایرنا، وحید اسلامی دیروز در یک 
نشست خبری که در دانشگاه علوم پزشکی 
سالانه  افزود:  شد،  برگزار  بهشتی  شهید 
۱۶۰ هزار مرگ قلبی وعروقی در ایران اتفاق 
، یک نفر به دلیل  می افتاد و از هر پنج نفر
سکته قلبی جان خود را از دست می دهد.  
وی با بیان اینکه مرگ و میر بیماری های 
قلبی دغدغه مهم در جامعه است، هشدار 
خصوص  به  قلیان  و  سیگار  مصرف  داد: 
به  ابتلا  افزایش  باعث  پایین  سنین  در 
بیماری های قلبی وعروقی شده و تعجب 
می کنیم که فرد ۳5 ساله دچار سکته قلبی 

شده است. 

آتش سوزی گسترده در ناصرخسرو
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شهر تهران، از حریق یک انبار مواد 
شیمیایی در ناصرخسرو خبر داد.  سید 
جلال ملکی در گفت وگو با ایسنا در توضیح 
مورد  یک  دیروز  بعدازظهر  گفت:  بیشتر 
شیمیایی  مواد  انبار  یک  در  آتش سوزی 
در ناصر خسرو به سامانه ۱۲5 اعلام شد 
که بلافاصله چند ایستگاه آتش نشانی به 
محل حادثه اعزام شدند.  شروین تبریزی 
انس استان تهران نیز  سخنگوی مرکز اورژ
در گفت وگو با ایسنا از اعزام چند دستگاه 
آمبولانس به محل حریق در ناصرخسرو خبر 
داد و گفت: ساعت ۱5 دیروز یک مورد حادثه 
آتش سوزی به آدرس خیابان صوراسرافیل، 
که  ۱۱5 اعلام شد  خیابان امام جمعه به 
بلافاصله یک دستگاه اتوبوس آمبولانس، ۴ 
دستگاه آمبولانس و یک دستگاه موتورلانس 

به محل حادثه اعزام شد. 

رئیس سازمان حفاظت از محیط زیست گفت: نقش ذرات 
معلق در هوای تهران به منابع متحرک برمی گردد که سهم 5٨ 
درصدی دارد از این رو باید تمرکز بر روی خروج خودروهای 

فرسوده باشد. 
، شینا انصاری، رئیس سازمان حفاظت  به گزارش مهر
محیط زیست در نشست خبری که دیروز در سازمان حفاظت 
محیط زیست برگزار شد، گفت: بین اقتصاد و محیط زیست 
باید پیوندی برقرار شود. تا زمانی که نگاه اقتصادی نداشته 
باشیم نمی توانیم مدیریت اصولی محیط زیست را برای مثال 
در مدیریت پسماند داشته باشیم. وی بیان داشت: تلاش 
می کنیم در جلسه بودجه سال آینده ضمن ارتقای حفاظت و 
پایش محیط زیست و استفاده از ظرفیت های مشارکتی مردم 
بتوانیم سهم محیط زیست از بودجه عمومی را افزایش دهیم. 
وی افزود: تکالیف سازمان با منابع انسانی و مالی آن 
مناطق  در  عملیاتی  خودروهای  تعداد  ندارد،  تناسب 
چهارگانه ۸۰۰ دستگاه است این در حالیست که وسعت 
مناطق حفاظت شده بیش از ۱۹ میلیون هکتار است علاوه 

بر آن 5۰ درصد پست های سازمان بلاتصدی است. 
یک  صنعت   ۶7۰ ازای  به  کرد:  نشان  خاطر  انصاری 
کارشناس پایش وجود دارد که تعداد صنایع در شهرهای 
صنعتی بیش از این است . در سطح حفاظتی سهم هر 
محیطبان 7 برابر استاندارد جهانی است. انصاری گفت: 
بر موضوع سوخت نظارت خواهیم داشت. تصمیم گرفتیم 
در سازمان حفاظت محیط زیست بر موضوع سوخت 
نظارت داشته باشیم و پایش های سوخت را به صورت 
فصلی مجدداً آغاز کنیم. رئیس سازمان حفاظت محیط 
زیست به توقف مازوت سوزی در سه نیروگاه اشاره کرد و 
افزود: قرار نبود که با توقف مازوت سوزی در سه نیروگاه، 
آلودگی هوای تهران هم کاهش یابد چون منابع انتشار 
آلایندگی در کلانشهرها متفاوت است و بر اساس همان هم 
تصمیم می گیریم. وی اظهارداشت: منبع تصمیم گیری ما 
سیاهه انتشار آلایندگی است بنابراین نقش مازوت در هوای 
سه کلانشهری که مازوت سوزی در آنها متوقف شد محرز 
بود، نقش ذرات معلق در هوای تهران به منابع متحرک 

بر می گردد که سهم 5٨ درصدی دارد از این رو باید تمرکز 
بر روی خروج خودروهای فرسوده باشد. وی ادامه داد: 
بنابراین اولویت در تهران و شهری مانند مشهد منابع 
متحرک ازجمله اسقاط و نوسازی خودروهای فرسوده و 
توسعه حمل و نقل عمومی است. متأسفانه نسبت اسقاط 
به تولید بسیار ناچیز بود حتی اسقاط موتورسیکلت های 
فرسوده صفر بود در حالیکه ٢ تا سه برابر خودرو آلودگی 

به همراه دارد. 

ک؛ مهم ترین سند بالادستی    قانون هوای پا
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: مهم ترین 
ک است که در آیین نامه  سند بالادستی ما قانون هوای پا
ماده ٢ این قانون درباره سوخت اشاره شده است، اینکه 
میزان استاندارد سوخت باید چقدر باشد. وی اظهارداشت: 
سازمان ملی استاندارد پایش سوخت ها را انجام می دهد و 
گزارش های آنرا منتشر می کند اما تصمیم گرفتیم در سازمان 
حفاظت محیط زیست نظارت بر سوخت را داشته باشیم از 
این رو قرار است پایش ها را به صورت فصلی آغاز کنیم. وی 
کید کرد: هدف قانون این است که باید سوخت مطابق با  تا
استاندارد باشد حال در این مشکلاتی به واسطه تحریم ها 
پیش آمد و ناترازی را شاهد هستیم با تمام اینها سازمان خود 
را مکلف به پایش و نظارت می داند و حتما هم گزارش های 

پایش سوخت را منتشر خواهیم کرد

   فعالیت ستاد احیای دریاچه ارومیه
انصاری گفت: در زمینه فعالیت ستاد احیای دریاچه ارومیه 
تا کنون چندین جلسه با معاون اول رئیس جمهور داشتیم که 
در آن بر لزوم بازنگری در ساختار و برخی تصمیمات و مصوبات 
کید و یک سری پیشنهادها را  ستاد احیای دریاچه ارومیه تا
مطرح کردیم. معاون رئیس جمهور افزود: سازمان حفاظت 
محیط زیست به دنبال بازنگری در ساختار و تصمیمات ستاد 
احیای دریاچه ارومیه است. معتقدیم که ساختار باید مانند 
گذشته به روند ملی برگردد و تنها آذربایجان غربی نمی تواند 
مشکلات دریاچه ارومیه را حل کند. رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست گفت: البته ستاد احیا دریاچه ارومیه اقدامات 
خوبی را نیز در حوزه نرم افزاری و سخت افزازی انجام داده 
اما به نظر می رسد این اقدامات به ویژه در بحث کشاورزی 
کنون شرایط دریاچه بهتر  کافی بود چون در غیر این صورت ا

از امروز بود. 
انصاری توضیح داد: طبق آمار رسمی سازمان برنامه و 
کنون ۱۳ هزار و 5۰۰  بودجه، ستاد احیای دریاچه ارومیه تا
میلیارد تومان بودجه دریافت کرده و اعداد دیگری که بعضاً 

در رسانه گفته می شود، درست نیست. 

   سهم ٢ درصدی از بودجه عمومی
گفت: حفاظت  رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
محیط زیست از اهمیت بسیار زیادی برخوردار است اما سهم 
آن از بودجه عمومی کشور عدد بسیار ناچیز ٢ درصد است. 
انصاری اظهارداشت: تلاش زیادی برای افزایش این سهم 
انجام شده و در نظر داریم تا این سهم را در لایحه بودجه سال 
آینده افزایش دهیم. وی با بیان اینکه سهم محیط زیست ٢ 
دهم درصد از بودجه کشور است و تلاش داریم این میزان را 
افزایش بدیم، تصریح کرد: متاسفانه تکالیف سازمان با منابع 
همخوانی ندارد و شکاف عمیقی در اینجا وجود دارد. به 
عنوان مثال ما برای ۱۹ میلیون هکتار منطقه حفاظت شده 
۸۰۰ خودرو عملیاتی داریم که یک سوم استاندارد جهانی 
است. همچین منطقه تحت حفاظت هر محیط بان ما 7 برابر 

استاندارد جهانی است. 

نخستین نشست خبری رئیس سازمان حفاظت از محیط زیست

مازوت دلیل اصلی آلودگی هوای تهران نیست


